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INFORMATIONEN ZUR LEBENDIGEN BIBLIOTHEK 
ZUM THEMA: „KLIMAKRISE – WIE KÖNNEN WIR DAMIT UMGEHEN?“

WAS IST EINE „LEBENDIGE BIBLIOTHEK“?
In einer „Lebendigen Bibliothek“ treffen sich „Leser*innen“ (Zuhörer*innen) und „Sprechende
Bücher“ (Erzählende) an kleinen Gesprächstischen. Als „Leser*innen“ nehmen Jugendliche aus
dem Friedrich Schiller Gymnasium teil und leihen sich eine Person als „Sprechendes Buch“ für
ein persönliches Gespräch bis zu 30 Minuten aus. Ziel der Gespräche ist das Kennenlernen von
verschiedenen Menschen und Handlungsmöglichkeiten in Zeiten des Klimawandels.

INFORMACE O ŽIVÉ KNIHOVNĚ  NA TÉMA: "KLIMATICKÁ KRIZE - JAK SE S NÍ VYPOŘÁDAT?"

CO JE TO "ŽIVÁ KNIHOVNA"?

V "živé knihovně" se u malých diskusních stolků setkávají "čtenáři" (posluchači) a "mluvící knihy"
(vypravěči). Mladí lidé z Gymnázia Friedricha Schillera se účastní jako "čtenáři" a půjčují si
člověka jako "mluvící knihu" k osobnímu rozhovoru v délce až 30 minut. Cílem rozhovorů je
seznámit se s různými lidmi a možnostmi jednání v době klimatických změn.

ZEIT: 
ORT: 

04.09.2023, 9:00-14:00 UHR 
FESTUNG KÖNIGSTEIN

ČAS: 
MÍSTO:

KLIMAKRISE – WIE KÖNNEN WIR DAMIT UMGEHEN?

Die Klimakrise ist ein großes Thema, weil sie ein großes Zerstörungspotential für den Lebensraum
von Menschen und alle anderen Lebewesen hat. Gegenüber den vorindustriellen Zeiten ist die
mittlere Temperatur in Deutschland schon um 2 Grad gestiegen.

(Quellen: https://www.klimareporter.de/deutschland/deutschland-ueber-der-zwei-grad-grenze,
https://www.spektrum.de/kolumne/klimawandel-deutschland-ist-schon-zwei-grad-
waermer/1786148)  . Es werden immer mehr Menschen aus dem Süden in den Norden kommen,
weil aufgrund der großen Hitze die Böden austrocknen und nicht ausreichend Nahrung
produziert werden kann.

Viele Wissenschaftler/-innen erforschen die Klimakrise und veröffentlichen ihre Erkenntnisse.
Doch das Thema ist so groß, dass wir als Normalbürger davorstehen und sagen „Was kann ich da
schon tun?“. Wir können viel tun. Z.B. können wir möglichst viel Fahrrad oder Bahn fahren statt
mit dem Auto. Wir können auf eine Flugreise verzichten. Wir können eine Umweltgruppe gründen,
Klimacamps organisieren, unseren eigenen Strom herstellen und ökologisch heizen. Wir können
bewusst essen, Dinge selber machen oder Produkte kaufen, die regional produziert werden.

Es kann Spaß machen, mit anderen Menschen etwas zusammen zu unternehmen!



KLIMATICKÁ KRIZE - JAK SE S NÍ VYPOŘÁDAT?

Klimatická krize je závažným problémem, protože má velký destruktivní potenciál pro životní
prostředí lidí a všech ostatních živých bytostí. Ve srovnání s předindustriální dobou se průměrná
teplota v Německu zvýšila již o 2 stupně.

(Zdroje: https://www.klimareporter.de/deutschland/deutschland-ueber-der-zwei-grad-grenze,
https://www.spektrum.de/kolumne/klimawandel-deutschland-ist-schon-zwei-grad-
waermer/1786148) . Stále více lidí se stěhuje z jihu na sever, protože horko způsobuje vysychání
půdy a nelze vyprodukovat dostatek potravin.

Mnoho vědců zkoumá klimatickou krizi a publikuje své poznatky. Problém je však tak velký, že se
před něj jako běžní občané stavíme a ptáme se: "Co s tím mohu dělat?". Můžeme toho udělat
hodně. Například můžeme co nejvíce jezdit na kole nebo vlakem místo autem. Můžeme se obejít
bez letecké dopravy. Můžeme založit ekologickou skupinu, pořádat klimatické tábory, vyrábět si
vlastní elektřinu a ekologicky topit. Můžeme se vědomě stravovat, sami si něco vyrábět nebo
kupovat produkty, které jsou vyráběny regionálně.

Může být zábavné dělat něco společně s ostatními lidmi!

Am 04.09.2023 kommen viele spannende Menschen aus Deutschland und Tschechien mit
unterschiedlichen Ideen und Erfahrungen zusammen. Wir wünschen allen inspirierende
Gespräche und tolle Ansätze, was wir alle tun können!

Dne 04.09.2023 se sejde mnoho zajímavých lidí z Německa a České republiky s různými nápady a
zkušenostmi. Přejeme všem inspirativní rozhovory a skvělé přístupy k tomu, co můžeme všichni
udělat!
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JOHANNES DIETRICH „Wenn wir einen Toaster anmachen, arbeiten 10
Energiesklaven für uns …“
… deswegen ist es für die Umwelt so wichtig, dass wir nicht
nur die Technik entwickeln, sondern auch unser Verhalten
verändern. 1 Mensch macht 200 Watt (z.B. beim
Fahrradfahren), wenn ein Toaster 2000 Watt benötigt,
können wir uns vorstellen, dass in dem Moment 10
Menschen für uns arbeiten. 
Johannes Dietrich (geb. 1978 in Berlin) ist Ingenieur für
erneuerbare Energien und Berufspädagoge. Momentan
arbeitet er in der Werkstatt 26 in Königstein und führt dort
regelmäßig Reparaturtreffs durch. Es macht ihm Spaß Leuten
zu zeigen, wie man Dinge repariert und so zu leben, dass man
nur so viel verbraucht, wie man wirklich benötigt. Ihm ist es
wichtig, keine Angst vor dem Thema zu haben, sondern dass
alle gemeinsam etwas tun. 
Was denkt Ihr, wie beeinflusst Klimawandel euer Leben jetzt
und in Zukunft?

„Když zapneme toastovač, pracuje pro nás 10 energetických
otroků…“
... proto je pro životní prostředí tak důležité, abychom nejen
vyvíjeli technologie, ale také změnili své chování. Jeden
člověk vyrobí 200 wattů (např. při jízdě na kole), pokud
toastovač spotřebuje 2000 wattů, můžeme si představit, že v
tu chvíli pro nás pracuje 10 lidí. 
Johannes Dietrich (nar. 1978 v Berlíně) je inženýr v oblasti
obnovitelných zdrojů energie a odborný učitel. V současné
době pracuje v dílně 26 na Königsteinu a pravidelně zde vede
opravářská setkání. Baví ho ukazovat lidem, jak opravovat
věci a jak žít tak, aby člověk spotřeboval jen tolik, kolik
skutečně potřebuje. Za důležité považuje nebát se tématu a
společně něco dělat.
Co myslíte, jak změna klimatu ovlivňuje váš život nyní a v
budoucnu?
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SOPHIE MAGAS - SCHILLERGYMNASIUM

Sophie ist Schülerin der 12. Klasse am Schiller-Gymnasium in
Pirna. Seit mehreren Jahren engagiert sie sich begeistert für
ein Mülltrennungsprojekt an der Schule. Ihr Engagement für
die Umwelt geht jedoch viel weiter: Sie ist treibende Kraft
hinter einer Initiative, die das Ziel hat die Schule zu einer
echten Klimaschule zu machen. Ihr Wunsch ist es, dass die
Schule nicht nur die Mülltrennung fördert, sondern auch
verstärkt Umweltprojekte und -aktivitäten durchführt.
Besonderen Wert legt sie auf die aktive Einbeziehung der
Schüler in den Umweltschutz. Durch ihr unermüdliches
Engagement und ihre Beharrlichkeit bringt sie nicht nur
positive Veränderungen in ihrer Schule, sondern trägt auch
dazu bei, eine umweltbewusste und nachhaltige Zukunft für
kommende Generationen zu gestalten.

Sophie je žákyní 12. třídy Schillerova gymnázia v Pirně. Již
několik let se na škole s nadšením angažuje v projektu třídění
odpadu. Její angažmá v oblasti životního prostředí však sahá
mnohem dál: je hnací silou iniciativy, jejímž cílem je učinit ze
školy skutečnou klimatickou školu. Jejím přáním je, aby škola
nejen podporovala třídění odpadu, ale také realizovala více
ekologických projektů a aktivit. Zvláštní význam přikládá
aktivnímu zapojení žáků do ochrany životního prostředí.
Svým neúnavným nasazením a vytrvalostí přináší pozitivní
změny nejen do své školy, ale také pomáhá utvářet
ekologicky uvědomělou a udržitelnou budoucnost pro další
generace.
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MIKULÁŠ ČERNÍK 

Mikuláš se narodil v roce 1990. Jeho rodiče mu vždy říkali:
„Komunismus skončil a teď je všechno lepší!“. Ale jsou tu
vážné problémy. Přechod od komunismu ke kapitalismu s
sebou přinesl mnoho nespravedlností a zločinů, např. uhelné
doly skoupilo bývalé vedení za peníze, které jim nepatřily. V
Moravskoslezském kraji bylo zprivatizováno 40 000 bytů,
takže bydlení je nyní velmi drahé. Kromě toho se neustále
zvyšuje teplota. Říká: „Nemáme plán dekarbonizace, trh s
bydlením vlastní jen bohatí lidé, jsem naštvaný!“. Mikuláš je
součástí českého klimatického hnutí, organizuje klimatické
tábory a předkládá politické návrhy.
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Mikulas, 1990 geboren. Seine Eltern haben ihm immer
gesagt: „die kommunistischen Zeiten sind vorbei und jetzt ist
alles besser!“ Aber es gibt ernste Probleme. Der Wechsel
vom Kommunismus zum Kapitalismus war mit vielen
Ungerechtigkeiten und Verbrechen verbunden, z.B. wurden
die Kohleminen von den ehemaligen Leitern aufgekauft von
Geld, was ihnen gar nicht gehört hat. Es wurden 40 000
Wohnungen in der Region Mährisch-Schlesien privatisiert, so
dass der Wohnraum jetzt sehr teuer geworden ist. Zudem
steigt die Temperatur stetig. Er sagt: „Wir haben keinen Plan
für Dekarbonisierung, nur die reichen Leute besitzen den
Wohnungsmarkt, ich bin sauer!“ Mikulas ist Teil der
tschechischen Klimabewegung, organisiert Klimacamps und
macht Vorschläge für die Politik. 



LARA LITTON „Nachhaltigkeit heißt für mich eine gesunde und saubere
Erde für meine und folgende Generationen zu erschaffen.
Dabei tut man nicht nur etwas Gutes für die Welt, sondern
auch für sich selbst.“ Das sagt Lara Litton, die ursprünglich
aus England stammt und die 10. Klasse im Friedrich-Schiller-
Gymnasium besucht. In Deutschland schätzt sie ganz
besonders die einfache Mülltrennung durch die Blaue Tonne,
den Gelben Sack, Glascontainer usw.. Somit könne man sich
das unnötige Verbrennen von Pappe ersparen. Schon als
Kind wurde ihr beim Backen beigebracht, die Eierschalen in
den Kompost zu werfen anstatt in den Restmüll. Doch eine
“Leidenschaft” dafür hat sie erst beim Reisen entdeckt, da es
leider nicht in jedem Land möglich ist, den Müll zu trennen.
Bei einem Schüleraustausch in Ghana sah sie Müllberge
mitten im Dorf, wo jeder seinen Müll hinwarf und die Ziegen
und Obdachlosen versuchten, Essensreste zu finden. Solche
Szenen sind nicht einmalig, sondern in vielen Ländern eine
Realität. Deshalb möchte sie helfen, dies zu beenden und
Mülltrennung als kleinen Schritt auf dem Weg zur
Nachhaltigkeit auf der ganzen Welt einzuführen.

Patnáctiletá Lara Litton navštěvuje 10. třídu gymnázia
Friedricha Schillera. Pochází z Anglie, do Německa se
přestěhovala, když jí bylo 8 let, a od útlého věku byla
vychovávána dvojjazyčně.
Udržitelnost pro ni znamená zdravou a čistou zemi pro
vlastní i budoucí generace. Přitom se dělá něco dobrého
nejen pro svět, ale také pro sebe.
Správné třídění odpadu je pro ni velmi důležité. V Německu
máme modré nádoby, žluté pytle, kontejnery na sklo atd.,
takže je velmi snadné třídit a recyklovat, a tím předcházet
zbytečnému spalování odpadu.
V dětství při pečení ji naučili, že se vaječné skořápky házejí do
kompostu místo zbytkového odpadu, takže byla třeba takto
vychovávána k udržitelnosti. Ale ‚vášeň’ pro ni objevila až při
cestování, protože bohužel ne každá země je tak vyspělá jako
Německo. Během studentského výměnného pobytu v Ghaně
viděla uprostřed vesnice hromady odpadků, kam všichni
vyhazovali, a kozy a bezdomovci se v nich snažili najít zbytky
jídla. Takové výjevy nejsou ojedinělé, ale jsou realitou v
mnoha zemích, a proto chce pomoci toto zamezit.
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JAN KVAPIL "Wenn man etwas Positives für die Welt leisten will, beginnt
es häufig beim Interesse um 'öffentliche Sachen' (res publica)
in der direkten Umgebung", sagt Historiker und Germanist
aus Ústí nad Labem Jan Kvapil (Jahrgang 1974). Jan hat
langjährige Erfahrungen mit dem bürgerlichen Aktivismus in
einer sowohl wirtschaftlich, als auch sozial benachteiligten
Region. Bis heute wirkt er in mehreren Vereinen und
Bürgerinitiativen, wie z. B. im Verschönerungsverein
'Středohoří sobě' (Mittelgebirgsverein), im Antikorruptions-
und Umweltschutzverein 'Stop tunelům', im Verein der
Radfahrer und Radfahrerinnen in Ústí nad Labem 'Ústím na
kole' oder zuletzt in der grenzüberschreitenden
Bürgerinitiative 'Samstage für Nachbarschaft', die sich
während der Corona-Zeit für die Aufrechterhaltung der
nachbarschaftlichen Beziehungen zwischen Deutschland und
Tschechien einsetzte. Diese Liste sieht zwar beeindruckend
aus, aber wozu dient das alles? Welche Schlussfolgerungen
kann man aus seinen Erfahrungen ziehen? Wie kann aus
einem kleinen Ding etwas Größeres werden? Und wie hängt
das alles mit dem öffentlichen Raum zusammen?

„Když se chce vykonat něco pozitivního pro tento svět,
začíná to často zájmem o ‚věci veřejné‘ (res publica) v
bezprostředním okolí,“ říká historik a germanista z Ústí nad
Labem Jan Kvapil (ročník 1974). Jan má dlouholeté
zkušenosti s občanským aktivismem v hospodářsky i sociálně
postiženém regionu, dodnes působí v řadě spolků a
občanských iniciativ, jako např. v okrašlovacím spolku
‚Středohoří sobě‘, v protikorupčním a ekologickém spolku
‚Stop tunelům‘, ve spolku ‚Ústím na kole‘ a naposledy i v
přeshraničně působící občanské iniciativě ‚Soboty pro
sousedství‘, která se v covidovém období snažila udržet
sousedské vztahy mezi Německem a Českem. Tento seznam
sice vypadá působivě, ale k čemu je to vůbec dobré? Jaké
závěry lze z těchto zkušeností vyvozovat? Jak lze z malé věci
vytvořit něco většího? A jak to všechno souvisí s veřejným
prostorem?
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MARIKA VOLFOVÁ Marika, 1992 geboren. Sie ist eine Künstlerin und beschäftigt
sich mit der Frage, wie Kunst dazu beitragen kann, die
Gesellschaft zu verändern. „Wenn du etwas ändern
möchtest, musst Du Menschen zusammenbringen und ihnen
zeigen, dass sie mit ihren Problemen nicht allein sind.“ Dabei
geht es nicht nur ums Diskutieren sondern um direkte
Aktionen. Die Klimakrise und die soziale Krise sind für sie
stark miteinander verbunden. Deswegen baut sie eine
Kooperative auf, in der Menschen zusammen leben und die
Energie, die sie zum Leben und Arbeiten benötigen, aus
nachhaltigen Quellen selbst produzieren und miteinander
teilen.

Marika se narodila v roce 1992. Je umělkyní a zajímá se o to,
jak prostřednictvím umění pomáhat změnit společnost.
„Pokud chceš něco změnit, musíš lidi spojit a ukázat jim, že se
svými problémy nejsou sami.“ Při tom ale nejde jen o diskusi,
ale o přímou akci. Klimatická a sociální krize jsou podle jejího
názoru úzce propojené. Proto buduje družstvo, kde lidé žijí
společně a sami si z udržitelných zdrojů vyrábějí energii
potřebnou k životu a práci a vzájemně se o ni dělí.
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LISSY SCHARTEL Wie man ohne Handy und google-Maps eine coole Zeit in der
Arktis haben kann …

… beschreibt Lissy Schartel, geb. 1980, aus Bad Schandau.
Sie war schon immer gern in der Natur, interessierte sich
schon als Jugendliche für Klettern, Technik und Reisen und
hat im Studium kurzerhand Zelt und Laptop eingepackt und
ist nach Alaska geflogen. 

2005-2008 hat sie in der Universität in Fairbanks, einer Stadt
am Nordpol, geholfen, Daten zu Gletschern, der
Plattentektonik und den Vulkanen zu sammeln und
auszuwerten. Dafür war sie tagelang mit den Forscher/-innen
und Innuits unterwegs, hat Messinstrumente aufgebaut und
Messungen aufgenommen. 

Für sie ist klar, um mit dem Rückgang der Gletscher und dem
Anstieg der Meeresspiegel umzugehen, müssen Wohngebiete
neu erschlossen und besonders ausgestaltet werden. Es
müssen innovative Lösungen gefunden werden, um das
Wasser aus den Gletschern neu zu binden. Und es kann sehr
spannend sein und Spaß machen, sich in der Natur zu
bewegen und technische Lösungen für die klimatischen
Herausforderungen zu finden. 

Jak si užít pohodu v Arktidě bez mobilního telefonu a Mapy
Google...
... popisuje Lissy Schartelová z Bad Schandau, narozená v
roce 1980.
Vždycky byla ráda v přírodě, už jako teenager se zajímala o
horolezectví, techniku a cestování a během studií si bez
dalších řečí sbalila stan a notebook a odletěla na Aljašku. V
letech 2005-2008 pomáhala na univerzitě ve Fairbanksu,
městě na severním pólu, sbírat a analyzovat data o
ledovcích, deskové tektonice a sopkách. Za tímto účelem
trávila celé dny v ledu s výzkumníky a Inuity, nastavovala
měřicí přístroje a odečítala naměřené hodnoty. Je jí jasné, že
aby bylo možné vypořádat se s ústupem ledovců a stoupající
hladinou moří, je třeba obytné oblasti přestavět a speciálně
navrhnout. Je třeba najít inovativní řešení, jak zachytit vodu z
ledovců. A být v přírodě a hledat technická řešení
klimatických problémů může být velmi vzrušující a zábavné.
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ANDRÉ THIEME „Rad und Hybrid fahre ich aus rationaler Überzeugung, aber
es muss auch Spaß machen. Nachhaltigkeit ist für mich nicht
Askese und Verzicht!“ ist der Standpunkt des
Festungskommandanten Königsteins Dr. André Thieme (geb.
1969), der jeden Tag mit dem Rad von Dresden auf die
Festung fährt. Der Historiker bleibt selbst in seinen
Äußerungen zu den angeblichen Zukunftsthemen Klimakrise
und Nachhaltigkeit seiner Liebe zur (sächsischen) Geschichte
treu. Denn Nachhaltigkeit wäre etwas „ursächsisches“. Schon
der Freiberger Oberberghauptmann Hans Carl von Carlowitz
drängte 1713 zum nachhaltigen Holzanbau, da Holz so wichtig
für das Land sei. „Nachhaltigkeit ist also ein sächsischer
Begriff und in Sachsen entstanden. Darauf können wir stolz
sein.“ 

Dr. André Thieme behält in seiner Funktion als
„Kommandant“ der Festung Königstein jedoch nicht nur
deren Geschichte, sondern stets auch die Zukunft mit den
neu zu setzenden Impulsen im Blick. Dabei ist er sich sicher,
dass „nicht nur die menschliche Dummheit unendlich ist
(Einstein), sondern auch die menschliche Schöpferkraft.“
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"Jezdím na kole a na hybridu z racionálního přesvědčení, ale
musí to být i zábava. Udržitelnost pro mě není askeze a
odříkání!" Takový je názor velitele pevnosti Königstein Dr.
Andrého Thiemeho (nar. 1969), který každý den jezdí na kole
z Drážďan na pevnost. Historik zůstává věrný své lásce k
(saské) historii i ve svých vyjádřeních k údajným budoucím
otázkám klimatické krize a udržitelnosti. Udržitelnost by totiž
byla něčím "původně saským". Dokonce i freiberský vrchní
horník Hans Carl von Carlowitz v roce 1713 vyzýval k
udržitelnému pěstování dřeva, protože dřevo bylo pro zemi
velmi důležité. "Udržitelnost je tedy saský pojem a vznikl v
Sasku. Na to můžeme být hrdí."

Dr. André Thieme však ve funkci "velitele" pevnosti
Königstein sleduje nejen její historii, ale vždy také
budoucnost a nové impulsy, které je třeba nastavit. Přitom je
přesvědčen, že "nekonečná je nejen lidská hloupost
(Einstein), ale i lidská tvůrčí síla".



IRINA KUBAT Irina Kubat aus Königstein, Selbstständige Umweltbildnerin,
zertifizierte Fachberaterin für Selbstversorgung mit essbaren
Wildpflanzen

Gute und gesunde Ernährung sind ein wichtiger Bestandteil
unseres Lebens. Essen kann unglaublich viele Aufgaben und
Bedürfnisse unseres Lebens erfüllen: natürlich die
Versorgung mit Energie aber auch Krankheiten vorbeugen
oder sie bekämpfen, in Geselligkeit eine schöne Mahlzeit
genießen für soziale Verbundenheit, zur Ruhe kommen also
mal entschleunigen bei einem bewusstem Essen oder Erfolge
über probierte Rezepte und neue Zutaten feiern. Zu jedem
Anlass gibt es das besondere Rezept! 
Die regionale und saisonale Küche liegt mir dabei besonders
am Herzen. Auf der Spur nach und „wilden“ Zutaten und
„alten“ Rezepten entdecke ich immer neues und teile es bei
meinen Veranstaltungen. Dadurch wurde auch meine
Achtsamkeit für die Wege, die unsere Lebensmittel gehen
vertieft. Der Zusammenhang zwischen unserer Ernährung
und Klimawandel steht besonders bei der Arbeit mit
Schulklassen im Fokus.
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Irina Kubat z Königsteinu je samostatná eko-pedagožka a
certifikovaná odborná poradkyně pro samozásobení jedlými
planými rostlinami.

Dobré a zdravé jídlo je důležitou součástí našeho života. Jídlo
může v našem životě plnit neuvěřitelné množství úkolů a
potřeb: přirozeně dodává energii, ale také můžeme s jeho
pomocí předcházet nemocem nebo proti nim bojovat,
vychutnat si dobré jídlo v družném kruhu a navazovat tak
společenské vztahy. Jídlo rovněž uklidňuje a zpomaluje nebo
můžeme jeho prostřednictvím oslavovat úspěchy s
osvědčenými recepty a novými ingrediencemi. Pro každou
příležitost se totiž najde speciální recept!

„Regionální a sezónní kuchyně je mi obzvlášť blízká. Na cestě
za ‚divokými‘ ingrediencemi a ‚starými‘ recepty objevuji stále
nové věci a dělím se o ně na svých akcích. Tím se také
prohlubuje mé povědomí o cestách, kterými se naše jídlo
ubírá. Zejména při práci se školními třídami se zaměřuji na
souvislost mezi naším stravováním a klimatickými změnami.



DANKSAGUNG - PODĚKOVÁNÍ
Wir bedanken uns bei allen Helfer/innen, Bibliothekar/innen, "Büchern" und "Wörterbüchern" für
die Unterstützung bei der Vorbereitung und Durchführung der Veranstaltung. Außerdem gilt
unser Dank den interessierten Leser/innen für die vielen anregenden Gespräche, dem Friedrich
Schiller Gymnasium für die neue Kooperation, der Festung Königstein für die Koordination und
Bereitstellung der Räumlichkeiten und dem Verein weltbewusst e.V., der seit 2016 Lebendige
Bibliotheken im Landkreis durchführt. Ganz besonders fühlen wir uns dem Anne Frank Zentrum
in Berlin und der Arbeitsgemeinschaft "LebensWerte Sächsische Schweiz - Lebendige
Bibliotheken im Landkreis Sächsische Schweiz/ Osterzgebirge" verbunden.

Rádi bychom poděkovali všem pomocníkům, knihovníkům, "knihám" a "slovníkům" za jejich
podporu při přípravě a realizaci akce. Děkujeme také zájemcům z řad čtenářů za mnoho
podnětných rozhovorů, Gymnáziu Friedricha Schillera za novou spolupráci, Festung Königstein
za koordinaci a poskytnutí prostor a spolku weltbewusst e.V., který od roku 2016 provozuje v
okrese Živé knihovny. Zvláště se cítíme být spojeni s Centrem Anny Frankové v Berlíně a pracovní
skupinou "LebensWerte Sächsische Schweiz - Lebendige Bibliotheken im Landkreis Sächsische
Schweiz/ Osterzgebirge".


